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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
A tak bud’te pevnı́, nedejte se zviklat,

bud’te stále horlivějšı́ v dı́le Páně, vždyt’vı́te,
že vaše práce nenı́ v Pánu marná.“

1 Kor 15, 58

Úvodnı́ slovo
S nadcházejı́cı́mi prázdninami se blı́žı́

čas vysvědčenı́. Pro někoho žádný pro-
blém, jinému je tento den

”
dies irae, dies

illa“ – den hněvu a hrůzy. Nás všechny čeká
taky jedno takové vysvědčenı́ – ve chvı́li
patřenı́ na Božı́ tvář. Co na něm asi bude?

Někteřı́ se snažı́ maskovat svá selhánı́

”
dělánı́m ramen“. Ovšem nedostatečná je

pořád nedostatečná. Nenı́ se čı́m pyšnit,
lépe je přijmout výzvu, podı́vat se pravdě
do očı́ a něco dokázat.

A dětem a studentům si dovoluji ke
dni vysvědčenı́ nabı́dnout malou útěchu:
Bude-li vás ten nešt’astný papı́r přı́liš tı́-
žit v tašce, dejte si předsevzetı́ v duchu
výše napsaného. A svým rodičům připo-
meňte, bude-li nejhůř, slovo Pána Ježı́še:

”
Milosrdenstvı́ chci, a ne obět’!“

Váš farář Petr Vrbacký

ROČNÍK XIII. 24. června 2007



Informace
Aktuálnı́ děnı́ ve farnosti

• V sakristii je možno zakoupit si in-
formačnı́ letáček s přehledem bohoslužeb
v brněnských kostelı́ch a s kontaktnı́mi
údaji na jednotlivé farnosti. Cena tohoto
letáčku je 15 Kč.

• V sakristii jsou rovněž k vyzvednutı́ CD
s fotografiemi od 1. svatého přijı́mánı́ a
také ze slavnosti biřmovánı́.

• Ještě jednou zveme na hlavnı́ diecéznı́
pout’ Ke kořenům diecéze v sobotu
30. června 2007. Program je celodennı́ (viz
vývěska v kostele), pontifikálnı́ mše svatá
s otcem biskupem Vojtěchem v katedrále
začı́ná v 10.30 hodin.

DĚTI V KOSTELE
aneb co řekl a co neřekl pan farář

minulou neděli

Už nějaký čas visı́ ve vzduchu a pře-
devšı́m v řečech mezi farnı́ky ožehavé
téma – účast malých dětı́ při bohoslužbách
v našem kostele a problém hlučnosti, který
je s tı́m zákonitě spojen. Opakovaně jsme
my, kněžı́, žádáni, abychom

”
s tı́m něco

udělali“, a na poslednı́m setkánı́ farnı́
rady byla tato otázka spontánně zařazena
na program

”
shora i zdola“. Protože si

nestýskajı́ jen lidé staršı́, kteřı́ už jsou

na hluk citlivějšı́, ale i rodiče, kteřı́ sami
chodı́ s dětmi do kostela, pokusı́m se dnes
k tomuto tématu řı́ct pár slov – a prosı́m,
abyste je vyslechli, přestože děti nemám a
tedy

”
nemůžu vědět, co to obnášı́“, a abyste

je přijali vlı́dně.

1 My všichni musı́me být nesmı́rně rádi,
že tu rodiče s dětmi jsou! Děti jsou děti
se všı́m, co k tomu patřı́, a jak řı́kává
jeden starý pan farář:

”
Mı́ra zlobenı́ je

přı́mo úměrná inteligenci!“ V dětech je
budoucnost našı́ farnosti a pro tuto budouc-
nost jistě budeme ochotni leccos obětovat.
A pokud se týká klidu – absolutnı́ ticho
nastane až v hrobě, což jistě nemá být
podoba našeho kostela. Moje prvnı́ prosba
je tedy určena nám všem, kteřı́ do kostela
chodı́me bez dětı́: Pokud nás děti rušı́,
zkusme hledat nejdřı́v nějaké řešenı́ sami
pro sebe. Sedněme si blı́ž k oltáři, vı́c
k reproduktorům, abychom lépe slyšeli.
Zkusme třeba zvážit, jestli raději nejı́t na
mši jindy, když tam tolik dětı́ nebude, třeba
v neděli ráno či večer nebo v sobotu na mši
s nedělnı́ platnostı́. Texty bohoslužby slova
vycházejı́ na každou neděli v Katolickém
týdenı́ku, lze si koupit misálek, kde jsou
k dispozici čtenı́ i modlitby na celý rok,
abychom je třeba mohli sledovat při mši
na papı́ře. A nahrávku kázánı́ z nedělnı́
deváté mše, pokud to nevı́te, lze v našem
kostele zı́skat ve zvukové podobě v ar-
chivu na inernetových stránkách farnosti
(www.svtomas.net). Je mi jasné, že vám
staršı́m tato informace moc neřı́ká, ale
třeba máte ve svém okolı́ někoho, kdo to
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s internetem umı́ a rád vám pomůže. Ještě
jednou tedy každého prosı́m o velkou mı́ru
pochopenı́ a také ochotu sám nějak jı́t vstřı́c
vyřešenı́ tohoto problému.

2 Moje druhá prosba je určena všem
rodičům s malými dětmi. Jak s dětmi
v kostele zacházet? Tak předně – povinnost
účasti na nedělnı́ mši svaté striktně vzato
majı́ děti až od sedmi let. Tı́m neřı́kám,
že mladšı́ tu nemajı́ co dělat! Ale je dobré
vědět, že máme legitimnı́ svobodu volby
zejména v určitém věku, kdy dı́tě už neležı́
v kočárku, ale taky ještě moc nerozlišuje
prostředı́ a začı́ná být

”
živé“.

Co je ale hlavnı́: děti se musejı́ k účasti
na mši vychovávat. Prvnı́ kroky necht’
absolvujı́ na dětských bohoslužbách (u nás
bývajı́ ve školnı́m roce ve středu v 17.30).
Tam jde dı́těti vstřı́c mnoho faktorů – mše
je kratšı́, méně slov a vı́ce akce, jsou tam
pı́sničky, spousta dalšı́ch částı́, na kterých
majı́ děti svůj podı́l. A hlavně – dı́tě
je tam mezi mnoha dalšı́mi dětmi přı́mo
hlavnı́m

”
objektem“ děje, což znamená,

že jednotlivce usměrňuje proud toho, co
děláme společně, může se snáz přidávat a
postupně

”
nasáknout“ ovzdušı́ a pravidla

bohoslužby.
Když je čas, aby dı́tě začalo chodit

na mši s dospělými, je třeba mu od za-
čátku trpělivě a nápaditě pomáhat. Ted’ si
dovolı́m řı́ct něco trošku provokujı́cı́ho:
Dı́tě má jı́t do kostela na mši, ne si jen
pohrát zase trošku s jinými hračkami a
mezi jinými kamarády. Vı́m, že v určitou

chvı́li je třeba dı́tě utišit a zabavit hrač-
kou, ale nenı́ úplně nejšt’astnějšı́, když je
z toho automatické schéma – vcházı́me
do kostela, tady máš hračky, při odchodu
odevzdat. Dı́tě je třeba zapojovat vı́c a vı́c
do děje úměrně jeho možnostem. Takže:
Už po cestě si vykládáme, za co jdeme
prosit, za co děkovat, na co jsme zvědavı́.
Povzbuzujeme se, kdo si co zapamatuje
a po mši připomene druhým. V kostele
pak hledáme s maminkou pı́sničku ve
zpěvnı́ku, sledujeme v obrázkovém mi-
sálku, jestli pan farář nebo ministranti něco
nevynechali, posloucháme slovı́čko dětem,
potichu si připomeneme, co přidáváme
k darům přinášeným k oltáři, dáváme do
košı́čku, jdeme si pro křı́žek, po mši pro
bonbon – ale pořád je třeba mı́t nějaký

”
háček“ (= co ted’bude?), na který se chytá

pozornost dı́těte.
A ještě jedna zkušenost: Mı́sto dětı́ při

mši je zde vpředu před otlářem! Klidně ty
menšı́ u maminky na klı́ně, ale dı́tě musı́
mı́t vizuálnı́ kontakt s dějem – i kdyby ještě
ne na celou mši. Pokud pak cı́tı́te, že je
dı́tě už za hranicı́ svých možnostı́, klidně
poodejděte podle potřeby, nebojte se, že
se na vás někdo podı́vá. Rodiče, kteřı́ se
dětem věnujı́, majı́ obdiv ostatnı́ch právě
proto, že je někdy velmi vidět, jak se u toho
zapotı́. Problém s dı́tětem začı́ná nejčastěji
tenkrát, když si ho rodiče nevšı́majı́, to
nemůže skončit jinak než zlobenı́m.

3 A tı́m se dostáváme k poslednı́mu
bodu – a sice co dělat, když vypukne při
mši s dı́tětem krize? Zkusı́m to řı́ct co
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nejstručněji: Jsou různé části mše svaté,
některé jsou pořád stejné a určitě se nestane
nic hrozného, když vinou občasného zazlo-
benı́ dı́těte ostatnı́m nějaké slůvko uteče –
známe to stejně všichni nazpamět’, takže to
snad dokážeme projednou překonat. Jiné to
ovšem je, když dı́tě rušı́ opravdu citelně,
dlouhodobě, a ve chvı́li, kdy je nutno
slyšet. To se týká předevšı́m bohoslužby
slova, tedy čtenı́ z Pı́sma a kázánı́. Tam
majı́ pravdu ti, kteřı́ prosı́: My potřebujeme
v kostele slyšet.

Prosı́m tedy tentokrát zase rodiče o ne-
zbytnou ohleduplnost! Dı́tě nemusı́ do-
stat na hranı́ plechové autı́čko, ale třeba
plyšáčka, který při dopadu na zem ne-
bouchá, náš malý nemusı́ běhat odpředu
dozadu s radostným výskánı́m, jak se mu
dařı́ mamince unikat, a chápu, že duněnı́
okopávané lavice či dopad kancionálu
na dlažbu znı́ dětem jako rajská hudba,
nicméně co my ostatnı́?

Pro tyto chvı́le nouze máme vpředu
v sakristii mı́sto, kde je možno rodičům
dosledovat mši a zároveň hlučnost dı́těte
bez zbytečných nervů přežı́t. Nebojte se
tam v nutném přı́padě odejı́t kolem kostela
zvenčı́ nebo i projı́t přes kostel dopředu
– ty pohledy, které vás budou sledovat,
budou vděčné! Pro úplnost ještě dodám, že
sakristie je myšlena jako skutečně nouzové
řešenı́ (kdo tam totiž občas jste, umı́te si
představit pojem očistec). Takže hned jak
to situace umožnı́, se děti zase majı́ vracet
mezi nás ostatnı́.

”
Nechte maličké ke mně přijı́t!“ – řı́ká

Ježı́š velmi vážně. A my všichni jistě
toužı́me, aby se děti v tomto kostele co
nejintenzivněji s Pánem Ježı́šem setkávaly.
A apoštol Pavel zase radı́:

”
Láska činı́

člověka vynalézavým!“ Věřı́m tomu, že
ve světle těchto dvou povzbuzenı́ všichni
pochopı́me, co od nás v určitou chvı́li žádá
křest’anská láska i zodpovědnost!

P. Vrbacký

Adoračnı́ den farnosti
15. července 2007

Adoračnı́ den našı́ farnosti letos vy-
cházı́ na neděli 15. července. Výstav Nej-
světějšı́ svátosti tedy nebude jako obvykle
celodennı́, nýbrž začne po skončenı́ po-
slednı́ dopolednı́ mše svaté (cca ve 12
hodin) a bude uzavřen společnou adoracı́
se svátostným požehnánı́m v 16.00 hodin.

I když adoračnı́ den tentokrát spadá do
vı́kendu, přesto vás všechny zveme, abyste
si našli čas alespoň na chvı́li modlitby a
adorace před Nejsvětějšı́ svátostı́. Jistě je
mnoho, zač máme děkovat a nepochybně
i prosit. Nedělnı́ odpoledne je doba, kdy
bychom se neměli vymlouvat, že nemáme
čas – bud’me alespoň jednou k Bohu vel-
korysı́!

P. Vrbacký
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Vernisáž výtvarných děl dětı́ na téma Misie
dne 10. června 2007

Vı́ce fotek najdete na adrese http://www.svtomas.net/foto/
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Z farnı́ charity

Děkujeme všem dárcům, kteřı́ nám
směrujı́ penı́ze do našı́ charitnı́ poklad-
ničky. V těchto dnech jsme tak mohli zaslat
3 000 Kč na léky pro malomocné a 5 000
Kč Sdruženı́ pěstounských rodin pro Dům
na půli cesty. Již v dubnu jsme předali
Oblastnı́ charitě Brno peněžnı́ přı́spěvky
pro Chráněné bydlenı́ – 3 000 Kč, pro
Domov sv. Markéty – 3 000 Kč a pro Dennı́
centrum pro bezdomovce – 4 000 Kč. Bůh
vám odplat’vaši štědrost.

Protože toto čı́slo Tomáška dostanete
těsně před prázdninami, tak vám přejeme,
abyste o prázdninách či o dovolené po-
okřáli na duchu i na těle a Pán at’ vás
doprovázı́ a chránı́ na všech vašich cestách.

Dobrovolnı́ci farnı́ charity

Fryšava
výlet ministrantů

V pátek 15. 6. v 14:57 jsme opouš-
těli brněnské hlavnı́ nádražı́ a směřovali
směrem Žd’ár nad Sázavou. Jeli jsme dvě
hodiny a ve vagonu bylo hodně velké vedro
a byla tam okýnka, která se vyklápějı́,
byla to prostě hrůza. Nakonec jsme to
přece jenom vydrželi, ale ještě chvı́li a už
by z nás nic nezbylo. Potom jsme šli na
autobusové nádražı́, které bylo hned vedle
vlaku. Jeli jsme autobusem do Nového

Města na Moravě a tam jsme přestoupili
na dalšı́ autobus, který už směřoval naštěstı́
až do Fryšavy, a tak jsme po dlouhé jı́zdě
nakonec už dojeli. Jakmile jsme přijeli, tak
jsme šli na faru a tam si vybalili věci. Když
byli věci vybaleny, tak jsme dostali papı́r a
tužku a šli objevovat své okolı́. Jak bylo
doobjevováno, tak jsme šli připravovat
dřevo na oheň. Po nachystánı́ byla mše
svatá a pak byl oheň, pekli jsme špekáčky
a byli na hranı́ perfektnı́ hry. Už bylo
šero a naši instruktoři nám mezi hranı́m
a zpı́vánı́m připravili skvělou houpačku.
Nakonec večer vyvrcholil tradičnı́ stezkou
odvahy. Pak šli všichni spát.

Druhý den jsme si mohli vybrat, jestli
chceme jı́t na mši nebo ne. Já osobně
jsem zůstal ve spacáku. Jak se vrátila ta
jiná skupinka, tak šli všichni na snı́dani.
Po snı́dani jsme šli pracovat, viz štı́pánı́
dřeva. Jak byla práce hotova, tak šli všichni
na skály: Čtyři palice. Musı́m podotknout,
že ta cesta byla úmorná. Nakonec tam
všichni št’astně dorazili a začali jsme lozit
po skalách a jezdit na kladce, všichni jsme
to št’astně přežili a všichni šli k rybnı́ku
na koupánı́ a ježděnı́ na lod’ce. Nakonec se
všichni št’astně vrátili na faru.

Přı́štı́ den ráno jsme si sbalili věci a
vrátili faru do původnı́ho stavu. Šli jsme
na mši a po mši jsme odjeli do Žd’áru
autobusem na prohlı́dku památek a konec
dne završil odjezd vlakem zpátky do Brna.

Jiřı́ Malı́k
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Rozhovor
s Janou Smékalovou

Slavnostnı́ nedělnı́ bohoslužbu na svá-
tek Nejsvětějšı́ Trojice, přenášenou Čes-
kým rozhlasem, obohatil svým krásným
zpěvem sbor CANTATE, jehož členkou je
studentka střednı́ pedagogické školy Jana
Smékalová. Je obdařena mnoha dary –
nádherně zpı́vá, hraje na klavı́r, tvořı́ ob-
divuhodnou keramiku a s chutı́ se pustı́
do jakékoli tvůrčı́ činnosti či sportu. Ly-
žuje, plave, navzdory tomu, že od narozenı́
nevidı́. Proto zde dnes chceme poodhalit
kousek jejı́ho světa.

Jani, jak vypadá tvůj svět, vnı́maný
trošku jiným způsobem, než je většina lidı́
zvyklá? Cı́tı́š se v něm bezpečně a dobře?

Narodila jsem se ve dvacátém devátém
týdnu těhotenstvı́, protože mamince kle-
sala placenta, vážila jsem pouhé jedno kilo
a dvě stě gramů, což bylo dost málo, takže
mě doktoři položili do inkubátoru a tam mi
nechtěně většı́m množstvı́m kyslı́ku spálili
sı́tnici. Ted’ mám sice jen malé zbytečky
zraku (světlocit), ale jsem št’astná, že můžu
žı́t život stejně naplno, jako každý z vás!
Můj svět je asi nejvı́ce tvořen krásnými
lidmi, jejich hlasy a společnými prožitky,
radostı́ z toho všeho, co nám Pán dává
poznat. Většinou se v tomto krásném světě
cı́tı́m bezpečně, mám kolem sebe myslı́m
dost přátel, kteřı́ mě vodı́ a jinak mi po-
máhajı́, takže nemám proč cı́tit nebezpečı́.

Ale hlavně vı́m, že při nás stojı́ celé nebe a

”
když kráčı́m s Nı́m, nemusı́m se bát“, jak

se zpı́vá v jedné pı́sni.

Mnozı́ z nás někdy tak úplně nevı́,
jak se zachovat při setkánı́ s nevidomým
člověkem. Jakým způsobem ho oslavit, kdy
a jak nabı́zet pomoc a kdy pomoc nenı́
vı́taná? Poradı́š nám?

Myslı́m, že největšı́ problém je v tom,
že se většina koukavých lidı́ nevidomých
určitým způsobem bojı́, vnı́majı́ je někdy
trošku jako chudáky atd. Já osobně po-
třebuju dělat všechno jako lidi kolem mě
(lyžovat, chodit do tanečnı́ch, lozit po ska-
lách, ale hlavně naplno se všemi dovádět,
což hodně lidı́ nechápe a přistupujı́ k nám
přespřı́liš opatrně a to je potom těžké.

Jsme teda asi všichni rádi, když nás be-
rete úplně normálně, nijak nás nelitujete a
nebránı́te nám v samostatnosti. Na druhou
stranu je moc fajn, když se někdo ozve a
napřı́klad nás převede přes silnici, řekne
nám, jaký trolejbus stojı́ na zastávce atd.
Myslı́m, že jakákoliv pomoc je pro nás
povzbuzenı́m a rozhodně se tı́m nedá nic
pokazit.

Jaké věci jsou viditelné pouze srdcem?

Řı́ká se, že co je důležité, je očı́m
neviditelné. Možná to vnı́mám jinak než
vy, ale podle mě ty nejkrásnějšı́ niterné
věci se jinak než srdı́čkem vidět nedajı́
(láska našich nejmilejšı́ch, radost, pokoj).
Někdy je mi trošku lı́to, že nemůžu vidět
obličeje, úsměvy, tváře těch, které mám
nejvı́c ráda – fascinuje mě, jak si lidé
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můžou povı́dat očima, kolik se toho dá
sdělit pohledem, úsměvem, prostě kousı́č-
kem svého obličeje může člověk povědět
mnoho. Moji kamarádi složili pı́sničku,
v nı́ž se zpı́vá:

”
až se střetnou naše oči,

budeme si povı́dat, beze slov a bez všech
frázı́, nemusı́m nic zakrývat . . . “ A nebo:

”
A až se setkáme, po slovech budem mlčet,

aby byl čas nechat oči povı́dat . . . “ To asi
pochopı́m až v nebi. Ale jsem přesvědčena
o tom, že se dá hovořit i stisky dlanı́,
pohlazenı́m . . . Ruce jsou moje oči.

Měla jsi někdy nutkánı́ někomu (Bohu)
vyčı́tat, že nevidı́š? Cı́tı́š se ochuzena? Kým
je pro Tebe Bůh?

Když se mě lidé ptajı́, jak se mi stalo
toto postiženı́, majı́ tendenci nadávat léka-
řům a době, litovat nás atd. Ale já vůbec
považuju za obrovský zázrak to, že jsem
přežila a že mi vlastně nic nenı́, vždyt’můžu
studovat na vynikajı́cı́ škole, mám výbor-
nou rodinu, nádherné lidi kolem sebe, nic
mi v podstatě nechybı́ k radosti. Občas se
ptám:

”
Bože, proč?“ Ale znovu a znovu

můžu poznávat, že On to má všecko už
dopředu namyšlené a že to nenı́ žádná
náhoda, neštěstı́, něco, co by se Mu vymklo
z kontroly, právě naopak. Možná, že jsem
takto i vı́c št’astná. Vždyt’ já si to mnohdy
tak užı́vám! Dı́ky tomu se můžu dostat
k lidem z trošku jiné strany, naše vztahy
jsou vı́c niternějšı́ a tak nějak dotykovějšı́.
Napřı́klad je to úplně skvělý pocit nechat
se vést někým, komu důvěřuju, upevňovat
takto lásku, nechci přestávat děkovat za to.
Nesmı́rně si vážı́m toho, že můžu chodit

s mými blı́zkými za ruce (toto bych asi
nemohla, kdybych začala vidět). A Bůh
to vı́. Vı́m, že slyšı́ každé naše zavolánı́
a hlavně, že On je láska a připravil nám ten
nejkrásnějšı́ život, když se Jı́m necháme
vést a dovolı́me Mu, aby jednal. Taky je
pro mě Náručı́, do nı́ž se můžu kdykoliv
vrhnout, v radosti i v těžšı́ch chvı́lı́ch
u Něj máme vždycky otevřeno. To je velká
jistota. Nenı́ proč se bát. I když si mnohdy
řı́kám:

”
Tak, ted’ špatně přejdu, támhle

mě zajede auto, někdo přepadne a co já,
vždyt’se neubránı́m?“ Ale věřı́m té milujı́cı́
náruči, že i kdyby se stalo cokoliv, nic nás
nevytrhne z Jeho lásky.

Jaký přı́stup k tobě majı́ tvoji rodiče,
protěžujı́ tě a ochraňujı́ oproti tvým pěti
sourozencům? Máš nějaké výhody, méně
povinnostı́?

Mám výbornou rodinu. Jsem opravdu
ráda, že mě naši odmalička vedli, abych
dělala úplně všechno, z ničeho mě nevy-
řazovali. Myslı́m, že je to i pro ně docela
těžké, aby se smı́řili s tı́m, že prostě celý
život budu trošku jiná, někdy závislá na
pomoci atd. Mamka se o mě asi trošku
vı́c bojı́, což je docela pochopitelné, je
to asi i tı́m, že jsem z nás šesti nejstaršı́.
Povinnosti mám asi podobné jako ostatnı́
(kupy nádobı́, skládánı́ prádla, umyvadla
a vany a hlavně krásná povinnost hlı́dánı́
dvouměsı́čnı́ho Martı́nka!).

Jak tvořı́š keramiku – jak poznáš
správný tvar, takový jaký jsi chtěla?
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Do keramiky chodı́m asi od svých
osmi let do Salesiánského střediska mlá-
deže v Žabovřeskách. Nejdřı́v jsem cho-
dila s maminkou, ta na mě dohlı́žela a
glazovala mi výrobky, ale snad od svých
jedenácti chodı́m normálně sama mezi
skupinu děcek, což je parádnı́. Já nevı́m,
v čem je to jiné, vždyt’ i já mám svoje
představy o okolnı́m světě (jak vypadajı́
lidé, zvı́řátka, některé věci). Je pravda,
že se mnohdy nasmějeme, protože plno
věcı́ sama nedokážu odhadnout, ale nenı́
problém ptát se mojı́ vedoucı́ Jitky, ta už
je zvyklá. Nejradši vyrábı́m postavičky
(betlémky, svaté, zvı́řátka . . . ). Výrobky
mi glazujı́ vedoucı́, já totiž nemám skoro
žádnou představu o barvách, ale ráda o nich
přemýšlı́m. Tak je to třeba i ve výběru
oblečenı́ jiné, protože pro mě je rozhodujı́cı́
přı́jemnost materiálů a pohodlı́, takže se
většinou chodı́m ptát, co se k čemu barevně
hodı́.

Co máš ráda?

Co mám ráda? Toho je. Západ a vý-
chod slunı́čka, rozkvetlé šeřı́čky, voňavé
jabloně, zpı́vajı́cı́ ptáčky, teplé letnı́ ve-
čery a vůbec celou tu krásu Božı́ho stvo-
řenı́čka, kterou sice nemůžu pozorovat
očima, ale vydává tolik vůně, světla, zpěvu
. . . Pak mám ráda různá obdobı́ v roce.
Napřı́klad jsem zblázněná do adventu, do
té přenádherné doby očekávánı́ narozenı́
milovaného Spasitele, do doby, kdy už
vonı́ cukrovı́, hořı́ svı́čky, padá snı́žek, ale
hlavně přicházı́ to veliké Světlo a čeká,
až se pro Ně otevřeme, kdy ve vymrzlém

kostele zpı́váme roráty a chystáme všechno
v domácnosti i v srdı́čku na to přijetı́ Lásky.
Podobným způsobem mám zamilovanou
tu velikou noc Vzkřı́šenı́m, která změnila
naše osudy, konečně můžeme naplno křičet

”
aleluja!!!“ a celým srdcem se radovat,

že i nás čeká vzkřı́šenı́! Dál mám moc
ráda kvalitnı́ hudbu, nejradši poslouchám
vı́cehlasy a ještě pěkná slova k tomu, to je
snad už odlesk nebe. Bůh pro nás stvořil
tolik krásného, nepřestávám žasnout!

Jsou lidé, kteřı́ majı́ v tvém životě velký
význam a ovlivňujı́ směřovánı́ tvé cesty?

Ptáte se mě na ty, kteřı́ ovlivňujı́ moji
cestu životem? Těch je. Každý den mi
Pán někoho posı́lá. Nedá se o tom stručně
napsat, celý můj svět je složený z pře-
nádherných prožitků s těmito lidmi, kteřı́
mě nějak vedou. Snad všechna přátel-
stvı́ prožı́vám nesmı́rně citově, takže pro
mě majı́ tato přátelstvı́ obrovský význam.
V podstatě žiju asi jen láskou, kterou mi
Bůh v určitých lidech posı́lá. Velikánský
význam má pro mě přátelstvı́ s mojı́
nejlepšı́ kamarádkou Anežkou (známe se
doslova od narozenı́ – ležely jsme vedle
sebe v inkubátorech, ale až ted’jsme se tak
nějak nově poznaly), obě cı́tı́me, jak moc
jsme Bohem vedené a milované. Ale to by
bylo na dlouhé psanı́, takových krásných
lidı́ je v každém dni spousta.

Co bys chtěla jednou dělat a co je pro
tebe v životě nejdůležitějšı́?

Co bych chtěla v životě dělat? Osobně
věřı́m tomu, že cı́lem našı́ cesty je nebe.
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Náplň života asi ale vnı́máme každý trošku
jinak. Já třeba nesmı́rně toužı́m prožı́vat
harmonické manželstvı́, mı́t rodinu, žı́t
lásku, která by byla cele ukotvena v Bohu.

”
Kde je opravdová láska, tam přebývá

Bůh!“ Toto je smysl mého života, aspoň
v to doufám. Občas mám pochybnosti,
bojı́m se, aby moje oči nebyly překážkou
pro manželstvı́, ale chci věřit tomu, že
Bůh to má jistě dokonale namyšlené, a i
když to mnohdy bude trošku náročnějšı́,
o to vı́c může být naše manželstvı́ hlubšı́,
jestli Bůh dá! Toto jsou chvı́le, kdy bych
si přála vidět – nebude-li mı́t Bůh se mnou
jiný plán, chtěla bych se vdát, a jsou věci,
které si vůbec nedovedu představit, jak
bych dělala (vozit kočárek s hůlkou, žehlit
prádlo, vařit, třı́dit oblečenı́ podle barev
. . . ). Ale On mi jistě připravuje šikovného
a trpělivého manžela, to vı́m, už se těšı́m,
až se potkáme.

Myslı́m, že pro darovánı́ a přijı́mánı́
lásky oči nejsou potřeba. Svěřuji mě, i
toho, kterého mi Hospodin chystá, do
milujı́cı́ Božı́ náruče a vı́m, že budeme
št’astnı́!

Za redakci se dotazovala

Jarka Cýrusová

Slovo nemocným

”
Blahoslavenı́ jsou ti, kteřı́ slyšı́ Božı́

slovo a zachovávajı́ je.“
Lk 11,28

Ze Skutků apoštolů vı́me, jak se apoš-
tolové změnili, když přijaly dary Ducha
svatého. Z bázlivých a nesmělých lidı́ se
stali lidmi, kteřı́ byli schopni vystoupit a
veřejně vyznat svoji vı́ru v Krista jako
Božı́ho Syna, byli schopni o něm hovořit
přede všemi svými odpůrci a neměli strach
z vězenı́, pronásledovánı́ a z násilné smrti.
Tuto změnu jejich osobnostı́ způsobil Duch
svatý, kterého přijali.

My se můžeme, podobně jako apoš-
tolové, nacházet v situaci, která je pro
nás těžká. Může být způsobena nemocı́,
zklamánı́m, neúspěchem, ztrátou blı́zké
osoby a jakoukoli těžkou událostı́ našeho
života. Když však žijeme v posvěcujı́cı́
milosti, je v našı́ duši Bůh přı́tomen a dává
nám všechno, co potřebujeme, abychom
byli schopni obstát a prožı́t všechno tak,
aby nám to neuškodilo, ale prospělo. Ne-
znamená to, že máme být pasivnı́ a bez
snahy odstranit z našeho života to, co je
pro nás těžké, ale naopak máme využı́t
každou možnost a přı́ležitost, abychom
zlo z našeho života odstranili. Teprve
když uděláme všechno, co udělat máme
a můžeme, a přesto to, co je pro nás
těžké, přetrvává, máme všechno přijmout
v důvěře, že Bůh vı́, co prožı́váme, jak je
to pro nás těžké, vı́, jakou potřebujeme
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pomoc, a jistě nám ji dá. S jeho pomocı́
budeme schopni prožı́t dobře i to, co se
nám na začátku zdálo být zcela neúnosné.

I když někdy vůbec nerozumı́me tomu,
co prožı́váme, i když se nám to zdá být
zbytečné a bez smyslu, máme důvěřovat
v působenı́ Božı́ prozřetelnosti v našem
životě a mı́t jistotu, že všechno má smysl,
že s odstupem času všechno pochopı́me.
Tato důvěra nám dá sı́lu, abychom neztrá-
celi odvahu a snahu využı́t všechno, co
nám život přinášı́ k prospěchu našemu a
ostatnı́ch lidı́. Je snadné mluvit o ochotě
přijı́mat těžké události, když se člověku
vede dobře a nic ho netrápı́, ale je nesmı́rné
těžké, když je bolest veliká, trvá dlouho a
nenı́ naděje na zlepšenı́. Tehdy je to velká
zkouška našı́ vı́ry a důvěry. Sami bychom
je pouze svými silami nebyli schopni pro-
žı́t, ale s Božı́ pomocı́ se nám to podařı́, i
když to bude někdy velmi těžké. Musı́me
věřit, že všechno má smysl, i když ho v té
chvı́li, která je pro nás těžká, nechápeme.

J. Šik

Přı́tel, který neopouštı́

Nikodém se loudal ze školy, jako by
ani nenastal ten od začátku školnı́ho roku
vytoužený den před letnı́mi prázdninami.
Kamarádi – spolužáci z nové třı́dy –
už na něj čekali v parku se závěrečným

”
fotbálkem“, ale jemu se právě ted’ silně

připomněla ta chvı́le před rokem, kdy si

s kluky, s kterými v přátelstvı́ prošli celý
prvnı́ stupeň základky, slibovali, jak se bu-
dou setkávat – at’už na oslavách narozenin
nebo i jinde, že jejich

”
letité“ přátelstvı́

nic nerozdělı́, ani rozchod na gymnázia.
A všechno to byla jen slova, která jako
barevné balonky uletěla s větrem. Copak
to tak dopadne s každým přátelstvı́m?
Vždycky se lidé na chvı́li sejdou, aby pak
na sebe pro vzdálenost, nové přátele či
z jiných důvodů úplně zapomněli? Copak
žádný přı́tel nenı́ navždy? Nikodém právě
mı́jel kostel a v té chvı́li mu to došlo! Je
takový přı́tel a má ho i ten nejopuštěnějšı́
člověk na světě, pokud se rozhodne mu
důvěřovat. Ježı́š je tı́m přı́telem. Přı́telem,
který nehledı́ na to, jak je kdo bohatý,
chytrý, mocný a vážený, jak je zdravý
či nemocný, jak je mladý či starý, ale
nabı́zı́ své srdce se slovy: Důvěřuj mi.
A naši důvěru nikdy nezklame. Přı́tel na
celý život, který nikdy neopouštı́, pokud
my neopustı́me Jeho. Přı́tel, na kterého
se můžeme vždy spolehnout. Přı́tel, který
žádá, abychom se vydali Jeho cestou, ale
jde po nı́ stále s námi. Nikodém se radostně
usmál a přidal do kroku. Je bezva mı́t
takového přı́tele, taky je bezva zahrát si
fotbal s novými kamarády a těm, kdo
z přátelstvı́ odešli, přát vše dobré.

Jarka Cýrusová
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Pro bystré hlavy

Vyluštı́te, děti, co vám přeje redakce?
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